
Ενεργητική-παθητική σύνταξη
Η ενεργητική σύνταξη χρησιμοποιείται για να δοθεί έμφαση στο υποκείμενο του ρήματος.

Η παθητική αντίθετα χρησιμοποιείται για να τονιστεί η πράξη. Η επιλογή της κάθε μορφής σχετίζεται με το ύφος του κειμένου και την επικοινωνιακό στόχο που εξυπηρετεί. 

Ενεργητική: 

Χαρακτηριστικά: δίνουμε έμφαση στο υποκείμενο του ρήματος

Ύφος: απλό, άμεσο, ζωηρό. 

Μετατροπή:

Α) το ρήμα της ενεργητικής μετατρέπεται στον αντίστοιχο τύπο της παθητικής.

Β) το αντικείμενο (Α) γίνεται υποκείμενο (Υ).

Γ) το υποκείμενο γίνεται ποιητικό αίτιο (Π.Α) (από+αιτιατική)

Παράδειγμα: ο πόλεμος προκαλεί ανεπανόρθωτες απώλειες και καταστροφές.

                           Υ                                                       Α                     Α    
= ανεπανόρθωτες απώλειες και καταστροφές προκαλούνται από τον πόλεμο.

                                   Υ                     Υ                                              Π.Α

Παθητική:
Χαρακτηριστικά: δίνουμε έμφαση στην πράξη, έχουμε ποιητικό αίτιο.

Ύφος: σοβαρό, επίσημο, αντικειμενικό, πολύπλοκο.

Μετατροπή:

Α) το ρήμα της παθητικής το μετατρέπουμε στον αντίστοιχο τύπο της ενεργητικής

Β) το υποκείμενο γίνεται αντικείμενο

Γ) το ποιητικό αίτιο γίνεται υποκείμενο 

Παράδειγμα: ανεπανόρθωτες απώλειες και καταστροφές προκαλούνται από τον πόλεμο.

                                                     Υ                     Υ                                              Π.Α
= ο πόλεμος προκαλεί ανεπανόρθωτες απώλειες και καταστροφές.

          Υ                                                       Α                     Α    

-Ιδιαίτερη προσοχή όταν ζητηθεί μετατροπή της σύνταξης σε παθητική σε πρόταση με αποθετικό ρήμα. Τα αποθετικά όπως είναι γνωστό έχουν ενεργητική διάθεση και βρίσκονται στη μέση φωνή. Οπότε στη μετατροπή χρησιμοποιούμε στη θέση τους συνώνυμα ρήματα ή περιφράσεις.

Πχ. ούτε οι φίλοι ούτε η οικογένεια του ανέχονται την αλαζονική συμπεριφορά του.

Η αλαζονική συμπεριφορά του δεν είναι ανεκτή ούτε από τους φίλους, ούτε από την οικογένεια του.
-το ποιητικό αίτιο μπορεί να υπάρχει με τη μορφή γενικής προσδιοριστικής, τότε στη μετατροπή σε ενεργητική το ποιητικό αίτιο θα γίνει υποκείμενο.

Πχ. Η συζήτηση των βουλευτών διεκόπη= Οι βουλευτές διέκοψαν τη συζήτηση.

                                        Π.Α                                Υ
Ασκήσεις:

1. Πολλοί αγοράζουν καθημερινά εξελιγμένες συσκευές

2. Έχει αποδειχθεί από επιστημονικά ευρήματα ότι η δυνατότητα συγκέντρωσης καθορίζεται από γονίδια.

3. Ασυνείδητοι άνθρωπο μετέδωσαν τον ιό.

4. Από απλά πράγματα καταδεικνύεται η δύναμη της αγάπης.

5. Πολλοί απόφοιτοι αντιμετωπίζουν με άγχος τις πανελλαδικές εξετάσεις,

6. Η πολιτική κατάσταση έχει καυτηριαστεί από μοναδικούς Έλληνες γελοιογράφους.

7. Η απουσία κρατικής οργάνωσης θα επιδεινώσει την κοινωνική αναρχία.

8. Οι μεγάλοι επιστήμονες κρίνονται από την ωφελιμότητα των ανακαλύψεών τους.

9. Ο νέος δήμαρχος θα έχει εκπληρώσει τις υποσχέσεις του στο τέλος της τετραετίας.

10. Η γυναίκα είχε αιφνιδιαστεί από την πρόταση γάμου.

